
Κ. Λαγουβάρδε, 
κατ’αρχάς, συγχαρητή-
ρια για την ανάληψη ως 
Προέδρου της ΟΕ του 
33ου ΠΟΣ που οργανώ-
νεται από την ΕΟΟ για 
το 2013 στην Αθήνα.

Απάντηση: Ευχαριστώ 
κ. Ρούσση αν και τα συλ-
λυπητήρια σας μάλλον θα 
ταίριαζαν περισσότερο για 
την περίπτωσή μου.

Γιατί το λέτε αυτό κ. 
Λαγουβάρδε; 

Απάντηση: Γιατί όταν 
ανέλαβα (τέλη Ιουλίου) εί-
χαν ήδη ξεπεραστεί κάθε 
χρονικό όριο που με βάση 
τα προηγούμενα χρόνια, 
θα έπρεπε φυσιολογικά  
να έχει ξεκινήσει η οργά-
νωσή του. Γι’ αυτό, ακόμα 
και σήμερα που μιλάμε,  

πολλοί  όχι μόνο δεν γνω-
ρίζουν, αλλά και δεν θέ-
λουν να πιστέψουν ότι το 
συνέδριο γίνεται και έχει 
ετοιμαστεί με τον καλύτε-
ρο δυνατό τρόπο.

Αλήθεια πώς το κα-
ταφέρατε αυτό. Γιατί με 
δεδομένο ότι  αναλάβατε 
τέλη Ιουλίου και με «νε-
κρό» τον μήνα Αύγουστο, 
σήμερα το συνέδριο φαί-
νεται πράγματι σαν να 
μην έχει χάσει από τον 
χρόνο του και χωρίς την 
ανάγκη να μεταφερθεί η 
αρχικά ορισθείσα ημερο-
μηνία του, 22-24 Νοεμ-
βρίου. 

Απάντηση: Κύριε Ρούσ-
ση δεν το κατάφερα εγώ 

Το πρόβλημα των λευκών 
κηλίδων: Μία νέα μέθοδος 
επαναμεταλλικοποίησης μετά 
την ορθοδοντική θεραπεία

Οι λευκές κηλίδες μπορούν να απο-
κατασταθούν και καλυφθούν αξιό-
πιστα και αποτελεσματικά μετά την 
ορθοδοντική θεραπεία.
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Το οδοντιατρικό λογισμικό 
διευκολύνει τις καθημερινές 
εργασίες στο οδοντιατρείο

Τα σύγχρονα οδοντιατρικά λογισμι-
κά αποτελούν ένα κορυφαίο όπλο 
στα χέρια του οδοντίατρου για επαγ-
γελματική και επιστημονική αναβάθ-
μιση
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 σελίδα 26

Μεταλλοκεραμικές 
αποκαταστάσεις: 
Μια τεκμηριωμένη θεραπεία 
με μελλοντική προοπτική

Οι μεταλλοκεραμικές αποκαταστά-
σεις παραμένουν μια αξιόπιστη λύση 
από αισθητική και λειτουργική άπο-
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Κύριε Χαμπάζ θα 
θέλαμε δυο λόγια 
για το 1Ο Διεθνές 
Συνέδριο Της Ελλη-
νικής Ενδοδοντικής 
Εταιρείας.

Θα μου επιτρέψε-
τε κύριε Ρούσση, πριν 
απαντήσω, να σας 
αναφέρω λίγα γεγο-
νότα για το ιστορικό 
αυτού του Συνεδρίου. 
Το Διοικητικό Συμ-
βούλιο της Ελληνικής 

Ενδοδοντικής Εται-
ρείας, με την ευκαιρία 
της συμπλήρωσης 25 
ετών από την ίδρυ-
σή της, αποφάσισε 
την πραγματοποίηση 
ενός Διεθνούς Συνε-
δρίου με επετειακό 
χαρακτήρα και μου 
ανέθεσε την ευθύνη 
της διοργάνωσής του, 

1Ο Διεθνές Συνέδριο της Ελληνικής 
Ενδοδοντικής Εταιρείας

33ο Πανελλήνιο 
Οδοντιατρικό 
Συνέδριο

DT σελίδα 8DT σελίδα 4

Τάσεις & Εφαρμογές

Μαρουάν Χαμπάζ

www.omnicongresses.gr
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Αναπλ. Καθηγητή Πανεπιστημίου Αθηνών

Συνέντευξη του  
κ. Παν. Λαγουβάρδου, 
Πρ. Οργαν. Επιτροπής 
του 33ου ΠΟΣ
Αναπλ. Καθηγητή Πανεπιστημίου Αθηνών
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ταλλικοποιημένη αδαμαντίνη 
μπορεί να εμφραχθεί και να 
ενισχυθεί χωρίς τρυπανισμό 
ή αναισθησία (εικ. 4 και 5).

Ένας από τους λόγους 
που προηγούμενες προσεγγί-
σεις στην θεραπεία των λευ-
κών κηλίδων ήταν αποτυχη-
μένες είναι πως η θεραπεία 
με φθόριο δεν είναι πάντα 
αποτελεσματική σε προχω-
ρημένα στάδια και η χρήση 
επανορθωτικών εμφράξεων 
οδηγεί στην αφαίρεση ση-
μαντικής ποσότητας υγιών 
οδοντικών ιστών.

Αντί να υιοθετούμε μία 
προσέγγιση αναμονής, η 
συγκεκριμένη τεχνολογία 
έχει βρεθεί πως αναστέλλει 
την εξέλιξη των πρώιμων 
βλαβών αδαμαντίνης έως το 
πρώτο τριτημόριο οδοντίνης 
με μία απλή διαδικασία (εικ. 
6), χωρίς περιττή αφαίρεση 
οδοντικών ιστών.

Στη διαδικασία που περι-
γράφεται εδώ, η επιφάνεια 
της λευκής κηλίδας αποτρί-
βεται με gel HCΙ 15%, που 
διανοίγει το σύστημα των 
σωληναρίων της βλάβης. Στη 
συνέχεια στεγνώνεται με αι-
θανόλη, ακολουθούμενη από 
την εφαρμογή στη βλάβη με 
ειδικό εργαλείο. 

Ο εξαιρετικά υψηλός συ-
ντελεστής διεισδυτικότητας 
δίνει τη δυνατότητα διείσδυ-
σης στους πόρους της βλά-
βης. Ακολουθεί η αφαίρεση 
της περίσσειας του υλικού και 
ο φωτοπολυμερισμός του. Ο 
συνολικός χρόνος θεραπείας 
είναι περίπου 15 λεπτά(εικ. 
7). Η αισθητική θεραπεία 
τερηδονικών λευκών κηλίδων 
σε μία συνεδρία μπορεί να 

είναι πολύ ελκυστική, ειδικά 
σε νέους ασθενείς και τους 
γονείς τους(εικ. 8α, β). Δεν 
απαιτείται χρήση αερότορ 
ή αναισθησία κι οι ασθενείς 
με κακή στοματική υγιεινή 
μπορούν να θεραπευθούν 
νωρίτερα.

Θα πρότεινα οι οδοντία-
τροι να δοκιμάσουν το προϊ-
όν όταν επιχειρούν την επα-
ναμεταλλικοποίηση λευκών 
κηλίδων μετά την ορθοδοντι-
κή θεραπεία. Δεν πρόκειται 
απλώς για ελάχιστα επεμβα-
τική οδοντιατρική θεραπεία. 
Πρόκεται για μικροεπεμβα-
τική Οδοντιατρική.

Αναδημοσίευση από το DTI 
Middle East&Africa Edition, 

No. 5, Vol. 10, Μάιος-
Ιανουάριος 2012

Το πρόβλημα των λευκών κηλίδων
Μία νέα μέθοδος επαναμεταλλικοποίησης μετά την ορθοδοντική θεραπεία

Οι απομεταλλικοποι-
ημένες λευκές κη-
λίδες εμφανίζονται 

συχνά μετά την ορθοδοντική 
θεραπεία. Ορισμένα δόντια 
είναι περισσότερο ευπαθή 
στην απασβεστίωση/απο-
μεταλλικοποίηση, συνήθως 
οι άνω πλάγιοι τομείς και 
οι κάτω κυνόδοντες. Η άπω 
ουλική περιοχή της χειλικής 
επιφάνειας της αδαμαντίνης 
προσβάλλεται συχνότερα 

(εικ. 1). 
Στις πρώτες λίγες εβδο-

μάδες μετά την αφαίρεση των 
ορθοδοντικών μηχανημάτων, 
παρατηρείται μείωση στο μέ-
γεθος και την εμφάνιση των 
λευκών κηλίδων, πιθανόν 
λόγω της δράσης του σάλιου 
(εικ. 2).

Διάφορες θεραπευτικές 
μέθοδοι έχουν προταθεί για 
να βοηθήσουν στη διαδικα-
σία της επαναμεταλλικοποί-

ησης. Είναι σημαντικό να ση-
μειωθεί πως το φθόριο δεν θα 
πρέπει να χρησιμοποιείται σε 
υψηλή συγκέντρωση, καθώς 
εμποδίζει την επαναμεταλλι-
κοποίηση και μπορεί να οδη-
γήσει σε περαιτέρω εμφανείς 
δυσχρωμίες. 

Η χαμηλή συγκέντρωση 
του φθορίου, ωστόσο, μπο-
ρεί να βοηθήσει στην επα-
ναμεταλλικοποίηση, όπως 
συμβαίνει με τα υλικά που 

περιέχουν φωσφορικό ασβέ-
στιο και καζεΐνη. Επίσης, η 
διέγερση της ροής σάλιου με 
τη μάσηση τσίκλας χωρίς ζά-
χαρη μπορεί να βοηθήσει. 

Σε αυτό το άρθρο θα 
περιγραφεί μία νέα επα-
ναστατική προσέγγιση για 
την αισθητική θεραπεία των 
λευκών κηλίδων (εικ. 3). Mε 
την τεχνολογία Icon, μία μι-
κροεπεμβατική μέθοδο της 
εταιρείας DMG, η απομε-

Εικ. 1 Τυπικές λευκές κηλίδες 
σχήματος C ή ανώμαλου σχή-
ματος.

Εικ. 2 Τερηδονική βλάβη με 
λεία επιφάνεια.

Εικ. 3 Κλινική εικόνα μίας τε-
ρηδονικής βλάβης.

Εικ. 4 Κλινική εικόνα μίας τε-
ρηδονικής βλάβης.

Εικ. 5 Σύστημα σωληναρίων 
μίας τερηδονικής βλάβης.

Εικ. 6 Η πρώτη θεραπεία για 
να γεφυρωθεί το κενό μεταξύ 
πρόληψης και αποκατάστα-
σης.

Εικ. 7 Δημιουργία λείας επι-
φάνειας.

Εικ. 8a, β Η τερηδόνα πριν και 
μετά την θεραπεία με Icon.

Εικ. 8α

Εικ. 8β

Ασπρόπυργος 19300, τηλ: 210 5822130
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Συνέντευξη

αποκλειστικά. Και θα ήταν πολύ 
εγωιστικό από μέρους μου να δε-
χτώ κάτι τέτοιο. Μην ξεχνάτε ότι 
το συνέδριο  ήταν αποφασισμένο 
να γίνει στο συγκεκριμένο χώρο 
και τη συγκεκριμένη ημερομηνία, 
πολύ πριν τον Ιούνιο, έστω και 
αν η τελική απόφαση πάρθηκε 
αργά από την Ομοσπονδία για 
μια σειρά από λόγους. Ετσι, αρ-
κετή προεργασία είχε γίνει ήδη 
από την ίδια την ομοσπονδία 
και σε συνδιασμό με τη μεγάλη 
βοήθεια που προσέφεραν ορι-
σμένα μέλη του ΔΣ της ΕΟΟ, η 
οργάνωση προχώρησε πράγματι 
το νεκρό μήνα Αύγουστο και να 
κερδιθεί έτσι πολύτιμος  χρόνος. 
Ιδιαίτερα ο καλός φίλος και για 
πολλά χρόνια συνάδελφος στο 
Πανεπιστήμιο κ. Δουβίτσας αλλά 
και ο κ. Βίγλας σαν συντονιστές  
μαζί με τον κ. Μπαλατσούκα , 
έχασαν πολύτιμο χρόνο από τις 
φετινές διακοπές τους για την 
οργάνωση του συνεδρίου. 

Ο θεματικός τίτλος που έχει 
δοθεί στο συνέδριο είναι «Η 
πληροφορική στην οδοντια-
τρική του σήμερα». Γιατί επι-
λέχτηκε ο τίτλος  αυτός; 

Απάντηση: Ο τίτλος προτά-
θηκε από μένα και έγινε αμέσως 
αποδεκτός από την ΟΕ. Ο λόγος 
που τον πρότεινα είναι για μένα 
απλός. Διδάσκοντας παράλληλα 
με την Οδοντική Χειρουργική 
την Οδοντιατρική Πληροφορι-
κή στους προπτυχιακούς φοιτη-
τές μας, διαπιστώνω κάθε χρόνο 
τις σημαντικές εφαρμογές που 
έρχονται να προστεθούν και να 
βοηθήσουν την Οδοντιατρική  
στην εκτέλεση τόσο του διαγνω-
στικού όσο και του θεραπευτικού 
σκέλους της. 

Ήδη, η διείσδυση των τεχνο-
λογιών της πληροφορικής στην 
Οδοντιατρική είναι μεγάλη και 
σηματοδοτεί σημαντικές αλλα-
γές στην άσκησή της τα επόμε-
να χρόνια. Είναι έτσι ανάγκη, 
ιδιαίτερα για τους νεώτερους  
συναδέλφους  να γνωρίσουν τις 
αλλαγές που πραγματοποιού-
νται και να στρέψουν την προ-
σοχή τους σαυτές όχι μόνο  για 
να προετοιμαστούν  αλλά και 
να προσαρμοστούν ευκολότερα 
στην εφαρμογή τους αύριο. Αυ-
τός είναι και ο λόγος που επιλέ-
χτηκε ο θεματικός αυτός τίτλος 
και θέτει μοιραία και ένα βασικό 
στόχο του συνεδρίου. Την ενημέ-
ρωση των συναδέλφων στις ποι-
κίλες εφαρμογές της πληροφο-
ρικής στην οδοντιατρική χωρίς 
βέβαια να αγνοηθούν τα κλινικά 
και επαγγελματικά προβλήματα 
που αντιμετωπίζει ο γενικός και 
ο ειδικός οδοντίατρος στη καθη-
μερινή πράξη.  

Ακούγεται σημαντικό αυτό 
που λέτε. Μπορείτε να μου 
πείτε για ποιές εφαρμογές 
μιλάτε και πώς νομίζετε ότι 
αυτές θα επηρεάσουν την αυ-
ριανή άσκησή της. 

Απάντηση: Είναι πολλές οι 
εφαρμογές για τις οποίες θα 
μπορούσα να σας μιλήσω. Θα 
περιοριστώ όμως σαυτές που 
έχουν εξελιχθεί αρκετά αλλά δεν 
έχουμε αρκετά συνειδητοποιήσει 
τις αλλαγές που θα επιφέρει η 
μαζικότερη χρήση τους.

Μια από αυτές, απλή και κα-
τανοητή από όλους είναι η δι-
είσδυση των κοινωνικών δικτύων 
στην οδοντιατρική με μια σειρά 
από χρήσιμες εφαρμογές κυρίως 
στην άμεση επικοινωνία του ια-
τρείου και του οδοντίατρου στη 
καθημερινότητα της άσκησης 
της οδοντιατρικής. Για το ενδια-
φέρον αυτό θέμα θα μιλήσει στο 
συνέδριό μας  ο Καθηγητής του 
ΕΜΠ και πρόεδρος του ΕΔΕΤ κ. 
Π.Τσανάκας ειδικός στα θέματα 
κοινωνικών δικτύων. 

Μια άλλη είναι σημαντική 
εφαρμογή είναι η 3D αντιγραφή  
που η χρήση της στη γενικότερη 
Ιατρική σαν Βιοαντιγραφή ήδη 
δίνει λύσεις για την κατασκευή 
με απόλυτη ακρίβεια οργάνων 
που χρησιμοποιούνται σαν μο-
σχεύματα σε ασθενείς που έχουν 
ανάγκη. Στην οδοντιατρική η 
3D αντιγραφή μπορεί να δώσει 
ακριβή αντίγραφα ριζών δοντιών, 
εμφυτευμάτων, γεφυρών και μη-
χανημάτων από διάφορα υλικά, 
αλλάζοντας έτσι τον τρόπο επί-
λυσης των προσθετικών αποκα-
ταστάσεων. 

Για το ενδιαφέρον αυτό θέμα 
θα μιλήσει στο συνέδριό μας ο  
προϊστάμενος τεχνολογιών του 
ομίλου «Βιοϊατρική» κ. Μπιλάλης 
Ε. που ήδη έχει σχεδιάσει ένα τέ-
τοιο σύστημα αντιγραφής.  

Η 3D αντιγραφή προϋποθέτει 
και την 3D σάρωση που ήδη έχει 
δώσει πολύ ακριβείς συσκευές 
σάρωσης αντικειμένων όπως εκ-
μαγείων, γύψινων κολοβωμάτων 
κλπ για να δοθεί στη συνέχεια 
σε κοπτικά μηχανήματα και να 
κατασκευαστεί η αποκατάσταση 
που χρειάζεται. 

Η 3D σάρωση συνδέεται άμε-
σα με την 3D απεικόνιση και 
σχεδιασμό, έχοντας να επιδείξει 
σημαντικές σε ακρίβεια  και ευ-
κολία σχεδιασμού και απεικόνι-
σης όλων των προσθετικών απο-
καταστάσεων. 

Ετσι, ο αυριανός οδοντο-
τεχνίτης θα είναι μάλλον ένας 
καλός γνώστης των εφαρμογών 

ψηφιοποίησης, απεικόνισης και 
κατασκευής με κοπτικά είτε με 
αντιγραφή προσθετικών αποκα-
ταστάσεων. Ενώ ο οδοντίατρος 
θα γίνεται όλο και περισσότερο 
χρήστης ψηφιακών τεχνολογιών 
για μια οδοντιατρική που θα γίνε-
ται ολοένα και περισσότερο ψη-
φιακή.   Η ψηφιακή αποτύπωση, 
η ψηφιακή επιλογή χρώματος , η 
ψηφιακή διαχείριση του οδοντι-
ατρείου, οι cloud εφαρμογές και 
πολλά άλλα  είναι τα δείγματα 
για την ψηφιακή οδοντιατρική 
που έρχεται και απαιτεί την προ-
σοχή και ενημέρωσή μας. 

Κύριε Λαγουβάρδε είπατε 
ότι στα θέματα του συνεδρίου  
περιλαμβάνονται και ενδιαφέ-
ροντα κλινικά θέματα. Ποια 
από αυτά θα μπορούσατε να 
ξεχωρίσετε; 

Απάντηση: Τα κλινικά θέ-
ματα είναι όλα διαλεχτά και δεν 
είναι εύκολο να ξεχωρίσω κά-
ποια. Θα μπορούσα όμως να πω 
ότι το ενδιαφέρον των συναδέλ-
φων θα προσελκύσουν η ομιλία 
του Γάλλου αναισθησιολογου, 
Ζ. Choukroun, του εφευρεύτη 
της τεχνικής PRF (Platelet Rich 
Fibrin) που θα μιλήσει για την 
επιλογή των υλικών στις ανα-
γεννητικές τεχνικές στην οδο-
ντιατρική εμφυτευματολογία, η 
ομιλία του κ. Βαλαβάνη για την 
αισθητική στις αποκαταστάσεις 
με εμφυτεύματα, η ομιλία του 
κ. Σταυριδάκη για τη εφαρμογή 
της φιλοσοφίας της ελάχιστης 
παρέμβασης στις αποκαταστα-
τικές τεχνικές, η ομιλία του κ. 
Μπρόκου για τις προκατασκευα-
σμένες όψεις ΣΡ, η ομιλία του κ. 
Γυφτόπουλου και Μαντά για τις 
αποκαστάσεις CAD/CAM, του 
κ. Χρυσαφίδη για τη Λεύκανση 
των δοντιών, το τραπέζι του κ. 
Δουβίτσα για την αισθητική των 
στοματικών και περιστοματικών 
ιστών, του κ. Τσίρλη για την 
πρόληψη των επιπλοκών στην 
εμφυτευματολογία, του κ. Ιατρού 
για τις κύστεις των γνάθων, του 
κ.  Δαλαμπίρα για την αντιμετώ-
πιση ιατρικών συμβαμάτων και 
φυσικά του καθηγητή κ. Κρεμα-
στινού για τα πρωτόκολλα οδο-
ντιατρικής αντιμετώπισης καρδι-
ολογικών ασθενών. 

Δεν θα μπορούσα όμως να 
παραλείψω τα ενδιαφέροντα 
στρογγυλά τραπέζια όπως της 
κ.Καμμά για τα Laser, της κ. 
Ζερβού-Βαλβη για την αντιμετώ-
πιση ασθενών με αισθητηριακές 
αναπηρίες, την  οδοντιατρική 
ειδικών αναγκών ( Special needs 
dentistry) και τη φροντίδα του 
στόματος μη αυτοεξυπηρετού-
μενων ασθενών, του κ. Λάσκαρη 
για τις κυριότερες στοματολογι-
κές βλάβες, του κ. Ζήση για τα 
κρίσιμα σημεία επιτυχίας μιας κι-

νητής πρόσθεσης, και του κ.Συ-
νοδινού για τους νάρθηκες στην 
‘αθλητοδοντιατρική’ .

Ένα Πανελλήνιο συνέδριο 
περιλαμβάνει συνήθως και 
επαγγελματικά θέματα. Ποια 
θέματα έχετε επιλέξει αυτή τη 
χρονιά να συζητήσετε.

Απάντηση: Χαίρομαι ιδιαίτε-
ρα για την ερώτηση γιατί πραγ-
ματικά πιστεύω ότι ένα μέρος 
των θεμάτων του Πανελλήνιου 
συνεδρίου θα πρέπει πάντα να 
περιέχει επαγγελματικά θέματα, 
αφού διοργανωτής του συνεδρίου 
είναι η Οδοντιατρική Ομοσπον-
δία. Ετσι, το ενδιαφέρον των 
συνέδρων θα συγκεντρώσει το 
τραπέζι της Ομοσπονδίας που 
θα  συντονίσει ο Πρόεδρός της 
κ.Κατσίκης και θα ασχοληθεί για 
τον ΕΟΠΥΥ και την πρωτοβάθ-
μια φροντίδα υγείας στην Οδο-
ντιατρική, η εισήγηση του  κ. 
Σταθόπουλου για το μέλλον του  
ΕΤΑΑ-ΤΣΑΥ , η πρόταση του κ. 
Κατρίνη (τ.Βουλευτή) για το μο-
ντέλο ασφαλιστικής κάλυψης της 
οδοντιατρικής περίθαλψης στην 
Ελλάδα, το τραπέζι του κ.Στα-
θόπουλου για το νέο φορολογι-
κό σύστημα και τις μεταβολές 
που εισάγει στη φορολόγηση 
των οδοντιάτρων, και φυσικά το 
τραπέζι που επιμελήθηκε και θα 
συντονίσει η Πρόεδρος του Οδο-
ντιατρικού Συλλόγου Πειραιά κ. 
Μενενάκου με θέμα τον Οδοντι-
ατρικό τουρισμό, στο οποίο θα 
μετάσχουν  επιφανείς ομιλητές 
με πιο σημαντικό την ίδια την 
Υπουργό τουρισμού κ. Ο. Κεφα-
λογιάννη. 

Το όλο πρόγραμμα ακού-
γεται πράγματι αρκετά ενδια-
φέρον  και νομίζω ότι θα συ-
γκεντρώσετε αρκετό κόσμο. 
Μπορεί όμως ο χώρος του ξε-
νοδοχείου DIVANI-CARAVEL 
να δεχτεί τον  κόσμο που πε-
ριμένετε; 

Απάντηση: Η ερώτησή σας 
γίνεται προφανώς  για να πάρετε 
απάντηση στα σχόλια που έχουν 
ακουστεί για το κατά πόσο ένα 
μεγάλο Οδοντιατρικό συνέδριο 
μπορεί να εξυπηρετηθεί από 
ξενοδοχειακές υποδομές όπως 
αυτές του CARAVEL. Πριν σας 
πω την γνώμη μου, θα ήθελα να 
σας θυμίσω ότι το 2000 το συ-
νέδριο της ομοσπονδίας έγινε 
στον ίδιο αυτό χώρο με επιτυ-
χία και  μάλιστα με συμμετοχές 
περίπου 3200 άτομα. Δεν είμαι 
βέβαιος αν θα μπορέσουμε να 
έχουμε σήμερα ένα τόσο μεγάλο 
αριθμό λόγω των οικονομικών 
συνθηκών, όμως η ΟΕ και το ξε-
νοδοχείο έχει προετοιμαστεί να 
υποδεχτεί το συνέδριο κατά τον 
καλύτερο δυνατό τρόπο ακόμα 
και με τόσο μεγάλο αριθμό. 

Η προσωπική μου άποψη 

ασφαλώς είναι ότι ένα ξενοδο-
χείο δεν είναι  ο καταλληλότε-
ρος χώρος για  να υποδεχτεί ένα 
επιστημονικό συνέδριο όπου η 
επιθυμία για μεγάλη σε αριθμό 
συμμετοχή (πάνω από 2500άτο-
μα) προτάσσεται. 

Τα περισσότερα ξενοδοχεία 
και μάλιστα τα κεντρικά, δεν δι-
αθέτουν αυτόνομες αίθουσες των 
1000 ατόμων και παράλληλα να 
διαθέτουν 3-4 μικρότερες των 
400-500 ατόμων. Δυστυχώς όμως 
ούτε συνεδριακά κέντρα υπάρ-
χουν που να διαθέτουν ειδικά 
σχεδιασμένες και εξοπλισμένες 
5-6 αίθουσες που να δέχονται 
άνετα 400-500 άτομα η κάθε 
μια, αλλά και να συνδυαστούν 
ώστε να δεχτούν 1000 ή και πα-
ραπάνω άτομα. Γιαυτό και συχνά 
επιλέγονται για μεγάλα συνέδρια 
τα στάδια (ακόμα πιο ακατάλλη-
λα  για επιστημονικά συνέδρια) 
ή χώροι σχεδιασμένοι για άλλες 
χρήσεις που ενώ διαθέτουν μια 
μεγάλη αίθουσα δεν διαθέτουν 
πολλές παράλληλες μικρότερες 
των 400-500 ατόμων. 

Όταν κάποιο τέτοιο μεγάλο 
συνεδριακό κέντρο λειτουργήσει 
στην Αθήνα, ή στην Θεσσαλονί-
κη, είναι σίγουρο ότι η απόφαση 
της Ομοσπονδίας  για τη μόνιμη 
τέλεση του Συνεδρίου της στους 
χώρους αυτούς θα ήταν η σωστό-
τερη.  Και κάτι για την Ιστορία. 
Το συνέδριο της Αμερικάνικης 
Οδοντιατρικής Ομοσπονδίας 
που γίνεται στο καταχείμωνο 
στη πόλη του Σικάγου, ξεκίνησε 
να γίνεται στα μεγάλα του ξενο-
δοχεία και μάλιστα το Hilton του 
Σικάγου μερικά τετράγωνα πα-
ραπέρα από την έδρα της ΑDA. 

Όταν όμως φτιάχτηκε το 
μεγάλο συνεδριακό κέντρο του 
Σικάγου McCormick (νομίζω 
αρχές 1990) που φιλοξενεί τις 
μεγαλύτερες εκθέσεις και event 
της πόλης, η Ομοσπονδία απε-
φάσισε την μόνιμη τέλεση του 
Συνεδρίου της στο χώρο αυτό. 
Πιστεύω λοιπόν ότι τα ξενοδο-
χεία είναι κατά πολύ καλύτεροι 
χώροι υποδοχής επιστημονικών 
συνεδρίων από τα ψυχρά στάδια 
ή Μουσικά μέγαρα από τη στιγ-
μή που δεν διαθέτουμε ειδικά 
σχεδιασμένα συνεδριακά κέντρα 
που μπορούν να δεχτούν και να 
διακινήσουν μεγάλο αριθμό συ-
νέδρων.

Νομίζω ότι κατάλαβα κ. 
Λαγουβάρδε. Όμως ένα συ-
νέδριο, βασίζεται συχνά και 
στην συμμετοχή εκθετών στην 
εμπορική έκθεση που οργανώ-
νεται παράλληλα  με το συνέ-
δριο. Μπορεί το ξενοδοχείο 
να δεχτεί  ένα μεγάλο αριθμό 
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Συνέντευξη

εκθετών και παράλληλα 
να λειτουργήσει σαν επι-
στημονικό συνέδριο; 

Απάντηση: Πράγματι 
το πρόβλημα είναι αυτό. 
Δεν είναι εύκολο σε ένα 
μεγάλο ξενοδοχείο να λει-
τουργήσει και μια μεγάλη 
εμπορική  έκθεση. Γιατί 
κάθε τετραγωνικό μέτρο 
που διατίθεται για την έκ-
θεση, στερείται από την 
ευχέρεια διακίνησης των 
συνέδρων στους συνε-
δριακούς χώρους. Γιαυτό 
υποστηρίζω εξ άλλου ότι 
τα συνέδρια πρέπει να 
γίνονται σε σχεδιασμέ-
νους για συνέδρια χώρους 
που έχουν μεριμνήσει για 
την υποδοχή και εκθετών 
στους χώρους του.

Αλήθεια πως πάει η 
διοργάνωση της εμπο-
ρικής έκθεσης του συνε-
δρίου;

Απάντηση:  Η συμμε-
τοχή των εμπόρων στην 
έκθεση είναι εντυπωσια-
κή. Από την πρώτη στιγμή 
αγκάλιασαν το συνέδριο 
σαν δική τους υπόθεση 
και αυτό δείχνει την πολύ 
καλή σχέση Ομοσπονδίας 
και Εμπόρων Οδοντιατρι-
κών προϊόντων αλλά και 
την ορθότητα της πλει-
οψηφίας των μελών του 
ΔΣ της ομοσπονδίας, ότι 
το συνέδριο παρά τις κα-
θυστερήσεις, έπρεπε να 
πραγματοποιηθεί τη χρο-
νιά που οι ίδιοι οι έμποροι 
δεν είχαν προγραμματίσει 
δική τους έκθεση. ‘

Ηδη, τώρα που μιλάμε, 
έχουν κλείσει όλα τα περί-
πτερα, και αναγκαστήκαμε 
να επεκτείνουμε τους χώ-
ρους για την υποδοχή πε-
ρισσότερων εκθετών που 
δήλωσαν συμμετοχή. Ελ-
πίζουμε και ο οδοντιατρι-
κός κόσμος να αγκαλιάσει 
με την ίδια θέρμη το συνέ-
δριο, ώστε να αποτελέσει 
την αφετηρία μιας πιο 
αισιόδοξης χρονιάς που 
θα ξεκινήσει λίγο μετά το 
τέλος του συνεδρίου. 

Με την ευκαιρία αυτή, 
θα ήθελα να απευθυνθώ 
στους φίλους εμπόρους και 
στενούς μας πάντα συνερ-
γάτες στη πορεία που δια-
λέξαμε και να τους παρα-
καλέσω να δημιουργήσουν 
για τους συνέδρους ειδικές 
προσφορές που θα τους 
βοηθήσουν να ξεχάσουν 

την οικονομική στενότητα 
της περιόδου και να προ-
χωρήσουν στην συμπλή-
ρωση ή την ανανέωση του 
αναλώσιμου ή μη υλικού 
που έχουν ανάγκη. 

Με την ίδια λογική θα 
ήθελα να παρακαλέσω και 
τους συναδέλφους να επω-
φεληθούν του συνεδρίου 
και να προγραμματίσουν 
τις αγορές τους που δί-
σταζαν να πραγματοποι-
ήσουν, συμβάλλοντας και 
αυτοί με τη σειρά τους 
στην αναθέρμανση της 
ρευστότητας μιας αγοράς 
που μας επηρεάζει και με 
την οποία είμαστε συνδε-
δεμένοι άμεσα. 

Τι συμμετοχή περιμέ-
νετε;

Απάντηση: Πραγματι-
κά δεν ξέρω να σας απα-
ντήσω. Και αυτό γιατί, η 
ενημέρωση για το συνέδριο 
ξεκίνησε ουσιαστικά τον 
Οκτώβρη. Είναι μικρό το 
διάστημα για να προγραμ-
ματίσει κανείς την συμ-
μετοχή του σε συνέδριο. 
‘Όμως, επειδή πιστεύω 
στη δύναμη της ψηφιακής 
τεχνολογίας, η αξιοποίηση 
των κοινωνικών δικτύων 
που υιοθετήσαμε πέραν 
των κλασσικών μεθόδων, 
θα συμβάλλει ουσιαστικά 
στην  ενημέρωση αλλά 
κάπως αργότερα. Ίσως 
στις αρχές  του Νοέμβρη 
μπορώ να διακινδυνέψω 
κάποια πρόβλεψη.

 
Πιστεύετε ότι το συνέ-

δριο θα έχει επιτυχία;

Απάντηση: Δεν ξέρω 
τι ακριβώς εννοείτε με τη 
λέξη επιτυχία. Γιατί για 
μένα  η λέξη επιτυχία ενός 
συνεδρίου εμπεριέχει την 
ικανοποίηση συγκεκριμέ-
νων στόχων. Ο πρώτος 
είναι η ικανοποίηση των 
συναδέλφων που θα έλθουν 
για να παρακολου-θήσουν 
συγκεκριμένες ομιλίες των 
εισηγητών. Θα πρέπει να 
θυμίσω ότι στο κατευθυ-
νόμενο πρόγραμμα θα μι-
λήσουν περίπου 100 ομι-
λητές και αν όλοι δώσουν 
τον καλύτερο εαυτό τους 
στη παρουσίασή τους, εί-
ναι σίγουρο ότι οι συνά-
δελφοι που θα τους πα-
ρακολουθήσουν, θα βγουν 
απόλυτα ικανοποιημένοι 
από την αίθουσα. ‘Ολοι οι 
ομιλητές του κατευθυνόμε-
νου μέρους είναι έμπειροι 
ομιλητές και καλοί γνώ-
στες του θέματος που θα 

παρουσιάσουν. Αρκετοί 
δεν είναι γνωστοί στο ευ-
ρύτερο χώρο γιατί δεν δια-
θέτουν πανεπιστημιακούς 
τίτλους. Διαθέτουν όμως 
την εκπαίδευση, πολλοί 
από αυτούς στο εξωτερικό, 
και τις ειδικές γνώσεις που 
χρειάζονται για να παρου-
σιάσουν το θέμα τους. 

Η ικανοποίηση των συ-
νέδρων εξαρτάται βέβαια 
και από τα θέματα που θα 
παρουσιαστούν, δηλαδή 
πόσο ενδιαφέροντα είναι 
γιαυτόν και πόσα από 
αυτά μπορεί να παρακο-
λουθήσει. Και για τα δύο 
έχει ληφθεί πρόνοια από 
την ΕΕ. 

Τα θέματα στη πλειονό-
τητά τους επιλέχτηκαν με 
βάση το πόσο επίκαιρα, 
σύγχρονα και ενδιαφέρο-
ντα είναι, και στη συνέχεια 
προτάθηκαν οι ομιλητές. 
‘Ετσι, και τα θέματα πι-
στεύουμε ότι θα ικανοποιή-
σουν τους συνέδρους αφού 
θα βρουν πολλά και ενδια-
φέροντα να παρακολουθή-
σουν, με μια τιμή μάλιστα 
που μειώθηκε αρκετά ώστε 
να μπορέσουν τη δύσκολη 
αυτή περίοδο να παρακο-
λουθήσουν όσο περισσότε-
ροι μπορούν. Και ερχόμα-
στε στο κρίσιμο ερώτημα 
για όλα τα συνέδρια που 
γίνονται σε περισσότερες 
από μια αίθουσες, 

Πόσες τελικά ομιλίες 
μπορεί να παρακολουθή-
σει ένας σύνεδρος αφού 
αρκετές ενδιαφέρουσες 
μπορεί να πραγματοποι-
ούνται ταυτόχρονα. Για να 
δώσουμε λύση στο πρόβλη-
μα αυτό, υιοθετήσαμε την 
βιντεοσκόπιση όλων των 
συνεδριών του κατευθυ-
νόμενου μέρους (30 περί-
που) που σε μικρό χρόνο 
από την παρουσίασή της 
θα ανέβει στην ιστοσελίδα 
του συνεδρίου  αποκλει-
στικά για τους συνέδρους 
και μόνο για τις μέρες του 
συνεδρίου. Επομένως θεω-
ρητικά δίνεται έτσι η δυνα-
τότητα να παρακολουθήσει 
κανείς όλο το πρόγραμμα 
του συνεδρίου, κάτι τε-
λείως πρωτότυπο και και-
νούργιο. 

Νομίζω ότι αν αυτό 
λειτουργήσει όπως έχει 
σχεδιαστεί η ικανοποίη-
ση των συνέδρων θα είναι 
δεδομένη. Ο δεύτερος 
στόχος για την επιτυχία 
του συνεδρίου είναι  η ικα-
νοποίηση των εκθετών. Η 

ικανοποίησή τους είναι 
και εδώ ένας συνδυασμός 
της τιμής ενοικίασης των 
περιπτέρων, του κόσμου 
που θα συγκεντρώσει το 
συνέδριο και τις πωλήσεις 
που θα κάνει. Αρχίζοντας 
από το τελευταίο, οι πω-
λήσεις δεν μπορεί ποτέ να 
προβλεφθούν. 

Συνδέονται όμως με 
τον αριθμό των συνέδρων 
που αν είναι σημαντικός 
και συνδυαστεί με τις προ-
σφορές που μπορούν να 
δώσουν  στους συνέδρους 
και τη χαμηλή τιμή ενοικί-
ασης των περιπτέρων που 
τέθηκε για τη χρονιά αυτή, 
είναι σίγουρη η ικανοποίη-
ση των εκθετών.  

Ο τρίτος και πολύ ση-
μαντικός στόχος είναι 
η σωστή λειτουργία του 
συνεδρίου που εξαρτάται 
άμεσα από την καλή ορ-
γάνωσή του και ικανότη-
τα της οργανωτικής επι-
τροπής να επιλύει άμεσα 
προβλήματα που πιθανόν 
προκύψουν. 

Οι εγγραφές, η κυκλο-
φορία στις αίθουσες και 
την έκθεση, η τήρηση του 
χρονοδιαγράμματος και η 
ανάπαυση των  συνέδρων 
στα διαλείμματα, είναι 
σημεία που η ΟΕ έχει ιδι-
αίτερα μεριμνήσει για να 
αντιμετωπίσει όσο γίνεται 
καλύτερα. Η επιτυχία λοι-
πόν του συνεδρίου είναι 
κάτι που οι σύνεδροι θα 
εκφράσουν, όμως η οργα-
νωτική επιτροπή έχει με-
ριμνήσει για όλα τα επιμέ-
ρους σημεία που συνιστούν 
την επιτυχία και ελπίζει 
πολύ σαυτήν.

Η τελετή έναρξης του 
συνεδρίου είναι μια ση-
μαντική στιγμή για κάθε 
συνέδριο. Πως την έχετε 
προγραμματίσει αν δεν 
είναι κάτι που θέλετε να 
το κρατήσετε κρυφό για 
τη στιγμή

Απάντηση: Καθε άλλο.
Θα θέλαμε να κάνουμε 
γνωστό ότι η τελετή έναρ-
ξης θα είναι μια λιτή χωρίς 
ιδιαίτερα έξοδα τελετή, 
που θα περιλαμβάνει μετά 
την βασική ομιλία του κα-
θηγητή του Πολυτεχνεί-
ου κ. Τσανάκα,  και τους 
συνήθεις χαιρετισμούς 
από τους επίσημους, την 
προβολή ένα video για τη 
διείσδυση της πληροφο-
ρικής στην οδοντιατρική 
και θα ακολουθήσει μικρό 

καλλιτεχνικό πρόγραμμα  
με μουσική,  τραγούδι και 
απαγγελία ποιημάτων. Η 
πρωτοτυπία της θα είναι 
ότι όλα θα προέρχονται 
αποκλειστικά από συνα-
δέλφους οδοντίατρους, 
είτε σαν παραγωγή, είτε 
σαν εκτέλεση. 

Στο πρόγραμμα βλέ-
πω ότι σχεδιάζετε και 
τελετή λήξης. Πως την 
αποφασίσατε και τι θα 
περιλαμβάνει;

Απάντηση: Ναι σω-
στά  παρατηρήσατε. ‘Ενα 
συνέδριο νομίζω ότι πρέ-
πει πάντα να κλείνει με 
κάποια συμπεράσματα, 
αν επιμένουμε να λέγεται 
συνέδριο. 

Για διάφορους κάθε 
φορά λόγους η λήξη δεν 
παίρνει τη διάσταση που 
ταιριάζει σένα συνέδριο. 
Γιαυτό και αποφασίσαμε 
να δώσουμε στη λήξη τη 
σημασία που της ταιριάζει 
δίνοντας βήμα σε κεντρι-
κό ομιλητή του συνεδρίου 
σαν ομιλητού λήξης που 
θα είναι ό κ. Κρεμαστι-
νός  για να ακολουθήσει 
ο απολογισμός και τα συ-
μπεράσματα του συνεδρίου 
από τον πρόεδρο της ΟΕ, 
η απονομή των βραβείων 
στις καλύτερες εργασίες, 
η αναγγελία του επόμενου 
συνεδρίου και του προέ-
δρου της και ένα καλλιτε-
χνικό πρόγραμμα πάλι από 
συναδέλφους.

Κυριε Λαγουβάρδε 
πραγματικά βλέπω ότι ο 
μικρός χρόνος που είχα-
τε στη διάθεσή σας σαν 
ΟΕ δεν σας εμπόδισε 
να οργανώσετε καλά και 
μάλιστα με αρκετά νέα 
στοιχεία το συνέδριο 
αυτό. Υπάρχουν κάποιες 
άλλες καινοτομίες που θα 
δούμε στο συνέδριο αυτό 
και  που θα μπορούσατε 
να μας μιλήσετε;

Απάντηση:  Ναι. Η 
ιστοσελίδα του συνεδρίου 
έγινε τη φορά αυτή πε-
ρισσότερο δυναμική και 
διαδραστική και θα φανεί 
ακόμα περισσότερο τις 
μέρες του συνεδρίου, όπου 
θα αναρτώνται εικόνες και 
video από την κίνηση και 
τα συμβαίνοντα στους συ-
νεδριακούς χώρους. Επί-
σης, για πρώτη φορά θα 
έχουμε ηλεκτρονικές ψη-
φοφορίες για τις συνεδρίες 
σαν μέτρηση γνώμης που 
τα αποτελέσματά τους θα 

γίνονται αυτόματα γνωστά, 
και βέβαια η διάθεση για 
τους συνέδρους Internet 
spots, όπου οι σύνεδροι 
μπορούν να παίρνουν πλη-
ροφορίες για το συνέδριο, 
να ψηφίζουν και να επικοι-
νωνούν ή να ανταλλάσσουν 
μηνύματα συνάντησης.

Νομίζω ότι φθάσαμε 
στο τέλος της συνέντευ-
ξής μας κ. Λαγουβάρδε. 
Θα θέλατε να προσθέσε-
τε τίποτε άλλο;

Απάντηση: Ναι. Θα 
ήθελα να  πω  ότι στην δι-
άρκεια της οργάνωσης  αυ-
τού του συνεδρίου,  μέτρη-
σα τους εχθρούς μου αλλά 
και τους φίλους μου. Και 
θέλω να απευθυνθώ στους 
πολλούς συναδέλφους που 
με γνώρισαν από κοντά 
είτε σαν δάσκαλό τους 
είτε σαν φίλο τους και να 
τους προσκαλέσω να  ενι-
σχύσουν με τη παρουσία 
τους ένα θεσμό που είναι 
απαραίτητο να επιβιώνει 
στις αντιξοότητες.

DT σελίδα 4
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στα τέλη του 2012.
Αφού σχηματίσθηκε η Οργα-

νωτική Επιτροπή, καθορίσθηκαν 
οι στόχοι και η ημερομηνία διε-
ξαγωγής του Συνεδρίου μας. Στα 
μέσα Ιανουαρίου του 2013 γνω-
στοποιήθηκε η ημερομηνία αυτή 
(29/11 έως 1/12/2013) στην 
Ελλάδα, σε όλες τις Ευρωπαϊ-
κές Ενδοδοντικές εταιρείες κα-
θώς και σε άλλες στην Αμερική, 
Ασία κλπ. Η επιλογή αυτής της 
ημερομηνίας δεν ήταν τυχαία. 
Καθορίστηκε με γνώμονα την 
έλλειψη προβλημάτων επιλογής 
στον Έλληνα οδοντίατρο, από 
την παρουσία άλλων επιστημο-
νικών διοργανώσεων. Οι στόχοι 
που καθορίσθηκαν ήταν: 1ον η 
παροχή των πιο σύγχρονων θε-
ωρητικών γνώσεων στην Ενδο-
δοντία σήμερα. 2ον η παροχή 
της δυνατότητας εργαστηριακής 
εκπαίδευσης και άσκησης στα 
σύγχρονα υλικά, εργαλεία και 
συσκευές. 3ον η ευαισθητοποί-
ηση των οδοντιάτρων σε θέμα-
τα διατήρησης των φυσικών δο-
ντιών, είτε με συντηρητικές, είτε 
και με χειρουργικές τεχνικές. 
4ον να δοθεί έμφαση στη συνερ-
γασία μεταξύ των οδοντιατρικών 
ειδικοτήτων και της Ενδοδοντί-
ας με σκοπό τη διατήρηση των 
φυσικών δοντιών καθώς και να 
προαχθεί ο γόνιμος προβλημα-
τισμός του γενικού οδοντιάτρου 
στο θέμα αυτό. 5ον η μετάδοση 
εμπειριών και τεχνογνωσίας 
από μάχιμους ακαδημαϊκούς και 
επαγγελματίες ενδοδοντολόγους 
προς τον γενικό οδοντίατρο και 
τέλος 6ον  η αναφορά σε θέματα 
επαγγελματικής προβολής του 
οδοντιάτρου. Κατόπιν τούτου, 
καθορίσθηκε και ο τίτλος του 
Συνεδρίου που είναι «Η Ενδο-
δοντία σε σχέση με τις άλλες 
οδοντιατρικές ειδικότητες».

Πως σκοπεύετε να υλοποι-
ήσετε αυτούς τους σημαντι-
κούς στόχους κ. Χαμπάζ;

Για την επίτευξη αυτών των 
στόχων δημιουργήθηκε, από την 
Οργανωτική Επιτροπή, του 1ου 
Διεθνούς Συνεδρίου της Ελλη-
νικής Ενδοδοντικής Εταιρείας, 
το επιστημονικό πρόγραμμα το 
οποίο διακρίνεται σε κατευθυ-
νόμενο και ελεύθερο. Επιπλέον, 
επιλέχθηκε το ξενοδοχείο Divani 
Caravel, με τις υπέροχες αίθου-
σές του και με όλες τις άλλες δι-
ευκολύνσεις που διαθέτει, για να 
στεγάσει το συνέδριό μας.

Στο κατευθυνόμενο επιστημο-
νικό πρόγραμμα ενσωματώθηκαν 
όλοι οι προκαθορισμένοι στόχοι 
του Συνεδρίου και εντοπίσθη-
καν οι κατάλληλοι αλλά και οι 
διαθέσιμοι Έλληνες και ξένοι 
ομιλητές τους οποίους και προ-
σκαλέσαμε στο συνέδριό μας. 
Το πρόγραμμα αυτό πραγματο-

ποιείται σε δυο μεγάλες αίθου-
σες όπου στην μια οι ομιλίες θα 
διεξαχθούν στην Ελληνική και 
στην άλλη στην Αγγλική γλώσσα 
με ταυτόχρονη μετάφραση.

Επειδή θελήσαμε, τη συγκε-
κριμένη επετειακή επιστημονι-
κή εκδήλωση να τη γιορτάσουμε 
μαζί με τα μέλη και άλλων Επι-
στημονικών Εταιρειών, αλλά και 
για την επίτευξη των στόχων του 
Συνεδρίου, προσκαλέσαμε αρ-
κετές Ελληνικές και ξένες Επι-
στημονικές Εταιρείες που τις 
παρακαλέσαμε να στείλουν εκ-
προσώπους με σκοπό να έχουν 
συμμετοχή στο κατευθυνόμενο 
πρόγραμμα. Είμαι ευτυχής κ. 
Ρούσση  να σας αναφέρω ότι οι 
περισσότερες εταιρείες ανταπο-
κρίθηκαν θετικά στο κάλεσμά 
μας και όρισαν αξιόλογους και 
διακεκριμένους ομιλητές που 
αρθρώνουν τεκμηριωμένα την 
επιστημονική αλήθεια. Με την 
ευκαιρία της παρούσας συνέ-
ντευξης, θα ήθελα να ευχαρι-
στήσω θερμά και δημόσια τους 
Προέδρους και τα μέλη των Δι-
οικητικών Συμβουλίων όλων των 
εταιρειών που συμφώνησαν να 
στείλουν επιστημονικούς εκπρο-
σώπους και να συν-γιορτάσουν 
μαζί μας τα εικοστά πέμπτα γε-
νέθλια της Ελληνικής Ενδοδο-
ντικής Εταιρείας. Συγκεκριμένα 
αναφέρομαι στην Ελληνική Πε-
ριοδοντολογική Εταιρεία, την  
Ελληνική Παιδοδοντική Εται-
ρεία, την Ελληνική Προσθετική 
Εταιρεία και την Εταιρεία Οδο-
ντικής και Γναθοπροσωπικής 
Ακτινολογίας. Εκτός από τις 
Ελληνικές εταιρείες που προα-
νέφερα, συμμετοχή δήλωσε και 
η Ιταλική Ενδοδοντική Εταιρεία 
που εκπροσωπείται από τον ίδιο 
τον Πρόεδρό της τον κ. Marco 
Martignioni τον οποίο ευχαρι-
στούμε θερμά.

Ποιά είναι τα κύρια θέματα 
που θα αναπτυχθούν στο κα-
τευθυνόμενο πρόγραμμα  του 
1ου Διεθνούς Συνεδρίου Ενδο-
δοντίας κ. Χαμπάζ;

Τα κύρια θέματα του προ-
γράμματος αυτού, που θα ανα-
πυχθούν από Έλληνες και ξέ-
νους διακεκριμένους ομιλητές 
είναι τα ακόλουθα:

• Σχέση της Ενδοδοντίας με 
την Περιοδοντολογία, την 
Προσθετική την Παιδοδο-
ντία, την Ακτινολογία και τη 
διαγνωστική του στόματος 
κ.α. 

• Διλήμματα στη διάγνωση και 
στο σχέδιο θεραπείας στην 
Ενδοδοντία 

• Βιολογικές και σύγχρονες 
τεχνικές θεραπείας αδιάπλα-
στων μονίμων δοντιών- ανα-
γέννηση του πολφικού ιστού 

στην κλινική πράξη 

• Κλινικές εφαρμογές σύγχρο-
νων βιοϋλικών στην Ενδοδο-
ντία

• Διατήρηση του φυσικού δο-
ντιού με ενδοδοντική θερα-
πεία ή τοποθέτηση εμφυτεύ-
ματος;

• Σύγχρονα εργαλεία από κρά-
μα νικελίου τιτανίου για την 
παρασκευή των ριζικών σω-
λήνων

• Σύγχρονες τεχνικές παρα-
σκευής των ριζικών σωλήνων

• Σύγχρονες τεχνικές απολύ-
μανσης των ριζικών σωλή-
νων

• Σύγχρονες τεχνικές έμφραξης 
των ριζικών σωλήνων

• Από τη μύλη προς το 
ακρορρίζιο, η θεωρία του 
«Monoblock» 

• Αποκατάσταση ενδοδοντικά 
θεραπευμένων δοντιών 

• Συντηρητική επανάληψη της 
ενδοδοντικής θεραπείας

• Μικροχειρουργική στην Εν-
δοδοντία κ.α.

Αν σκεφτεί κανείς ότι όλα 
αυτά τα θέματα θα αναπτυ-
χθούν στο κατευθυνόμενο 
πρόγραμμα μόνο, τότε συμπε-
ραίνουμε ότι θα είναι πλούσιο 
και πολύ ωφέλιμο για όλους 
τους οδοντιάτρους αυτό το 
Συνέδριο. Όμως δεν μας μι-
λήσατε ακόμα για το ελεύθερο 
πρόγραμμα του 1ου Διεθνούς 
Συνεδρίου της Ελληνικής Εν-
δοδοντικής Εταιρείας.

Ναι έχετε δίκιο, αλλά παρέ-
λειψα να σας αναφέρω κ. Ρούσ-
ση ότι για την ανάπτυξη όλων 
αυτών των σύγχρονων και πολύ 
σημαντικών θεμάτων του κα-
τευθυνόμενου προγράμματος, 
συνολικά θα μιλήσουν 50 περί-
που καταξιωμένοι επιστήμονες 
εκ των οποίων οι 17 είναι προ-
σκεκλημένοι ομιλητές από το 
εξωτερικό.

Τώρα, το ελεύθερο πρόγραμ-
μα του Συνεδρίου περιλαμβάνει 
εισηγήσεις,  ελεύθερες ανακοι-
νώσεις,  επιτυχίες ανακοινώσεις 
(Poster) και επιτραπέζιες επιδεί-
ξεις (hands-on). Πολλοί συνά-
δελφοι, κυρίως νέοι οδοντίατροι, 
ερευνητές,  προπτυχιακοί και 
μεταπτυχιακοί φοιτητές, έχουν 
δηλώσει συμμετοχή σε αυτό το 
πρόγραμμα. Περιλήψεις εργα-
σιών, δεχθήκαμε από Ελλάδα, 
Αγγλία, Αίγυπτο, Αμερική, Βρα-
ζιλία, Ινδία, Ουκρανία, Πορ-
τογαλία, Σαουδική Αραβία και 

Τουρκία. Επιπλέον πρέπει να 
σας αναφέρω ότι οι εκπαιδευ-
τές στις επιτραπέζιες επιδείξεις 
είναι κυρίως επαγγελματίες Εν-
δοδοντολόγιοι και προέρχονται 
από Ελλάδα, Βέλγιο, Βραζιλία, 
Γερμανία και Ιταλία.

Οι επιτραπέζιες επιδείξεις 
θα έχουν διάρκεια δυο ωρών η 
κάθε μια και οι συμμετέχοντες 
σε αυτές οδοντίατροι θα έχουν 
την ευκαιρία να ακούσουν, αρ-
χικά μια θεωρητική διάλεξη και 
στη συνέχεια να ασκηθούν σε 
διάφορα σύγχρονα συστήματα 
παρασκευής και έμφραξης των 
ριζικών σωλήνων καθώς και 
στην τοποθέτηση διαφόρων βι-
οϋλικών με σκοπό την αντιμετώ-
πιση διατρήσεων και άλλων συμ-
βαμάτων που προκύπτουν κατά 
τη διάρκεια μιας ενδοδοντικής 
θεραπείας. 

Το ελεύθερο πρόγραμμα του 
Συνεδρίου μας θα πραγματοποι-
ηθεί σε δυο πιο μικρές αίθουσες, 
όπου λόγω της συμμετοχής σ’ 
αυτό συναδέλφων από το εξω-
τερικό, οι ομιλίες θα διεξαχθούν 
στην Ελληνική και την Αγγλική 
γλώσσα.

Πολύ εντυπωσιακό και πο-
λυποίκιλο φαίνεται το επι-
στημονικό πρόγραμμα του 
Συνεδρίου που διοργανώνει η 
Ελληνική Ενδοδοντική Εται-
ρεία. Να σας ερωτήσω όμως 
για τις εγγραφές στο Συνέδριο 
αυτό κ. Χαμπάζ.  

Βεβαίως να απαντήσω, λέ-
γοντας ότι οι προεγγραφές τε-
λειώνουν την 1/11/2013. Για 
προεγγραφές και εγγραφές οι 
αναγνώστες σας μπορούν να 
επικοινωνήσουν με την εταιρεία 
Focus on Health, κα Κωτσόβο-
λου Βάσω στο τηλ. 210 7223046 
και fax 210 7223220. Επίσης, 
για περισσότερες πληροφορίες 
μπορούν να επισκεφθούν την 
ιστοσελίδα του Συνεδρίου www.
endodontics2013.gr 

Τι πιστεύεται ότι θα απο-
κομίσει  ο Έλληνας οδοντί-
ατρος από το συγκεκριμένο 
Συνέδριο;

Πρέπει να σας πω ότι αυτό 
το Συνέδριο δεν θα έχει τίπο-
τα να ζηλέψει από τα συνέδρια 
που πραγματοποιούνται στην 
Ευρώπη ή οπουδήποτε αλλού 
στον ανεπτυγμένο κόσμο. Ο 
οδοντίατρος θα έχει τη γνώση 
στα χέρια του χωρίς να χρεια-
σθεί να ταξιδέψει στο εξωτερικό. 
Πιο συγκεκριμένα ο οδοντίατρος 
που θα παρακολουθήσει αυτό το 
Συνέδριο θα κερδίσει πολλά, σε 
θεωρητικό αλλά και σε πρακτικό 
επίπεδο. 

Στο θεωρητικό επίπεδο ο 
οδοντίατρος θα βελτιώσει τις 
γνώσεις του ακούοντας τα πιο 
σύγχρονα θέματα Ενδοδοντίας 
που αυτή την περίοδο συζητά 

όλη η Ευρώπη και η Αμερική 
και που θα τα αναπτύξουν Πα-
νεπιστημιακοί Δάσκαλοι και 
Ενδοδοντολόγοι. Κατά αυτόν 
τον τρόπο, θα του μεταδοθούν 
γνώσεις από την έρευνα και από 
την κλινική εμπειρία. Επιπλέον, 
θα ακούσει πολλά θέματα που 
αφορούν τη συνεργασία πολλών 
ειδικοτήτων της Οδοντιατρικής 
με την Ενδοδοντία προκειμένου 
ο ίδιος ο οδοντίατρος να μπορεί 
να προσφέρει την καλύτερη δυ-
νατή θεραπεία ή αντιμετώπιση 
στον ασθενή του. Βέβαια πρέπει 
να πω εδώ ότι αυτός ο τρόπος 
συνεργασίας διαφόρων ειδικοτή-
των με σκοπό την αντιμετώπιση 
ενός ασθενή, διδάσκεται εδώ 
και αρκετά χρόνια στην Οδο-
ντιατρική Σχολή του Πανεπι-
στημίου Αθηνών καθώς και σε 
πολλά άλλα πανεπιστήμια του 
ανεπτυγμένου κόσμου. 

Στο πρακτικό επίπεδο και 
εφόσον ο οδοντίατρος παρακο-
λουθήσει τις επιτραπέζιες επι-
δείξεις, όπου όπως προανέφερα 
οι διδάσκοντες θα είναι καταξι-
ωμένοι Έλληνες και Ευρωπαίοι 
με μεγάλη εμπειρία στην κλινι-
κή πράξη της Ενδοδοντίας, θα 
διδαχθεί νέες τεχνικές που θα 
διευρύνουν τον ορίζοντα της 
κλινικής του πράξης αφενός και 
αφετέρου θα δημιουργήσουν τις 
κατάλληλες συνθήκες για άνετη 
και πιο αποδοτική εργασία με 
μεγαλύτερα ποσοστά κλινικής 
επιτυχίας. Με άλλα λόγια ο 
οδοντίατρος θα αναπτύξει τις 
δεξιότητές του προς όφελος 
των ασθενών του καθώς και του 
ιδίου.

Τώρα ας δούμε αυτό το Συνέ-
δριο και από κάποια άλλη οπτι-
κή γωνία, δηλαδή από τη γωνία 
της δια βίου εκπαίδευσης. Ο επί-
σημος ορισμός της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης για τη δια βίου μάθηση 
αναφέρεται σε: «Κάθε μαθησια-
κή δραστηριότητα η οποία ανα-
λαμβάνεται καθ΄ όλη τη διάρκεια 
της ζωής με σκοπό τη βελτίωση 
των γνώσεων, των δεξιοτήτων 
και των εφοδίων, στο πλαίσιο 
μιας προσωπικής, κοινωνικής 
οπτικής και/ή μιας οπτικής που 
σχετίζεται με την απασχόλη-
ση» (European Commission, 
2001). Αξιοσημείωτο είναι ότι, 
εδώ ανοίγω μια παρένθεση, η 
επιστημονική δραστηριότητα 
της Ελληνικής Ενδοδοντικής 
Εταιρείας που πραγματοποιεί-
ται εδώ και 25 χρόνια εμπίπτει 
ακριβώς με τον προαναφερθέντα 
ορισμό.  

Πιστεύω λοιπόν ότι η Ορ-
γανωτική Επιτροπή του 1ου 
Διεθνούς Συνεδρίου της Ελλη-
νικής Ενδοδοντικής Εταιρείας 
προσφέρει στον Έλληνα οδο-
ντίατρο μια άριστη συνεχιζόμε-
νη εκπαίδευση η οποία θα του 
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εξασφαλίσει τη βελτίωση των 
γνώσεών του και της δεξιότητάς 
του σε πολλά σύγχρονα θέματα 
της Ενδοδοντίας. 

Σε μια εποχή με οικονομι-
κή κρίση αξίζει ο οδοντίατρος 
να επενδύει στην εκπαίδευσή 
του;

Προσωπικά πιστεύω ότι η 
γνώση φέρνει την ευημερία και 
αποτελεί ένα γρανάζι στον τροχό 
της προσωπικής και κοινωνικής 
ανάπτυξης. Επιπλέον, η εκπαί-
δευση θα πρέπει να αποδεσμευ-
θεί και να ανεξαρτητοποιηθεί 
από την παρουσία προβλημά-
των, πολέμων, κρίσεων κ.α. με 
την έννοια ότι η εκπαίδευση των 
ανθρώπων γενικά και των επι-
στημόνων υγείας ειδικότερα, θα 
πρέπει να είναι συνεχής. Επιπλέ-
ον, η ιστορία μας έχει διδάξει ότι 
μετά από κάθε κρίση ακολουθεί 
μια μακρόχρονη ανάπτυξη. Αρκεί 
να έχει προνοήσει ο άνθρωπος, 
για την δική του σωστή κατάρτι-
ση κατά τη διάρκεια της κρίσης. 
Επομένως, η απάντηση στο ερώ-
τημά σας είναι, ναι αξίζει αλλά 
και επιβάλλεται η επένδυση στη 
γνώση και στην εκπαίδευση κατά 
τη διάρκεια μιας κρίσης.  

Βεβαίως, εμείς ως Οργανω-
τική Επιτροπή, συναισθανόμε-
νοι το βάρος της οικονομικής 
κρίσης που μαστιγώνει τη χώρα 
μας γενικά και το επάγγελμά μας 
ειδικότερα, κρατήσαμε το κόστος 
εγγραφής στο Συνέδριο αυτό 
πολύ χαμηλά, παρά το υψηλό 
επιστημονικό επίπεδο που προ-
σφέρουμε. Τούτο δε, είναι πολύ 
εύκολο να αποδειχθεί εάν εξε-
τάσει κανείς το κατευθυνόμενο 
πρόγραμμα του Συνεδρίου, στο 
οποίο συμμετέχουν 50 ομιλητές 
εκ των οποίων οι 17 είναι προ-
σκεκλημένοι από το εξωτερικό, 
διαρκεί τρεις ημέρες και διεξά-
γεται σε ένα από τα καλύτερα 
ξενοδοχεία των Αθηνών. Η επι-
βεβαίωση των όσων είπα είναι  ο 
μεγάλος αριθμός οδοντιάτρων, 
από την Ελλάδα και το εξωτερι-
κό, οι οποίοι ήδη έχουν δηλώσει 
συμμετοχή, εκμεταλλευόμενοι το 
χαμηλό κόστος προεγγραφής. 

Κύριε Χαμπάζ, σαν πρόε-
δρος της Οργανωτικής Επι-
τροπής θα θέλαμε να στείλε-
τε ένα μήνυμα στον Έλληνα 
Οδοντίατρο  

Το πρόγραμμα αυτής της 
επιστημονικής εκδήλωσης, το 
οποίο διεξάγεται στην Αθήνα και 
στους ευχάριστους χώρους του 
ξενοδοχείου Caravel, 29/11 έως 
1/12/2013, είναι πολύ πλούσιο 
και θα έλεγα ότι είναι σπάνιο για 
τα Ελληνικά οδοντιατρικά δεδο-
μένα. Εμφανίζει, ουσιαστικά, δυο 

κατευθυνόμενα προγράμματα, 
ένα στα Ελληνικά και ένα στα 
Αγγλικά καθώς και ένα ελεύθε-
ρο όπου δίνεται η ευκαιρία και 
η δυνατότητα σε πολλούς νέους 
επιστήμονες να δείξουν το έργο 
τους στον Έλληνα οδοντίατρο. 
Στο πρόγραμμα αυτό, έχουν συ-
μπεριληφθεί οκτώ επιτραπέζιες 
επιδείξεις από τις οποίες, ο οδο-
ντίατρος θα βελτιώσει σημαντικά 
τη δεξιότητά του στην κλινική 
πράξη.    

Η Οργανωτική Επιτροπή συ-

ναισθανόμενη την μεγάλη ευθύ-
νη αυτής της επετειακής για την 
Ελληνική Ενδοδοντική Εταιρεία 
διοργάνωσης, λειτούργησε με 
σοβαρότητα και με σύνεση για 
να εξασφαλίσει σε όλους τους 
συμμετέχοντες, Έλληνες και 
ξένους, την έγκυρη και έγκαιρη 
γνώση σε θέματα Ενδοδοντίας 
και όχι μόνο. 

Θα ήθελα, επίσης, να πω ότι 
το 1ο Διεθνές Συνέδριο της Ελ-
ληνικής Ενδοδοντιής Εταιρείας 
είναι δομημένο έτσι ώστε να 

εμφανίσει ενδιαφέρον για όλο 
το δυναμικό των οδοντιάτρων 
δηλαδή για τον γενικό οδοντί-
ατρο καθώς και για άλλους συ-
ναδέλφους που ασχολούνται με 
την περιοδοντολογία, την προ-
σθετική, την παιδοδοντία κλπ. 
Επομένως προσκαλώ όλους τους 
συναδέλφους να μας τιμήσουν με 
την παρουσία τους στο συνέδριο 
αυτό. 

Τελειώνοντας, θα ήθελα να 
σας ευχαριστήσω θερμά κύριε 
Ρούσση για την ευγενική σας 
πρόσκληση σε αυτή τη συνέ-
ντευξη η οποία πραγματοποι-
ήθηκε με στόχο την ενημέρω-
ση των οδοντιάτρων για το 1ο 
Διεθνές Συνέδριο Ενδοδοντίας 
στην Ελλάδα. 
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All You need is „u“

• Διπλού-πολυμερισμού συγκολλητικό γενικής χρήσης

• Αυτο-αδροποίηση, Επιλεκτική-αδροποίηση ή Ολική-αδροποίηση – η επιλογή  
 είναι δική σας! 

• Εξαιρετική ποικιλία εφαρμογών  
 – για άμεσες ή έμμεσες αποκαταστάσεις 
 – πλήρως συμβατό με όλες τις φωτο-, διπλα- και αυτο-πολυμεριζόμενες σύνθετες   
  ρητίνες – χωρίς επιπλέον ενεργοποιητή 
 – ασφαλής συγκόλληση σε διάφορα υλικά όπως μέταλλο, οξείδιο ζιρκονίου ή αργιλίου,  
  καθώς επίσης και κεραμικά πυριτίου – χωρίς επιπλέον primer

• Εφαρμογή σε μία στρώση – συνολικός χρόνος εργασίας μόνο 35 s

Futurabond® u 

Από τώρα και στο ε
ξής  

παρακαλώ παραγγέλνε
τε 

μόνο Futurab
ond U!

170784

Εκμεταλλευτείτε τις  

τρέχουσες προσφορές!*

*Βρείτε όλες τις   
 τρέχουσες προσφορές  
 στο www.voco.com

Συγκολλητικό Ολικής-Αδροποί
ησης

Συγκολλητικό Αυτο-Αδροποί
ησης

Ενεργοποι
ητής Dual-Cure

Βουρτσάκια εφαρμογής

Primer για κεραμικό

Primer για μέταλλο

Primer για ζιρκόνιο

Υλικό γλασαρίσματος

1 

1 

1 

1 

2 

1 

2

1
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